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Mohammed Nasser and his educational cultural and political role in Iraq untill 1967 
 

 ملخص الرسالة او الاطروحة  

هذه الرسالة هي دراسة تاريخية لمحمد ناصر الذي كان أحد أوائل الشخصيات التي ساهمت في تطووير التعلويم فوي            

العووراو وكووان أيبوواا  اححوواا ومحاتووراا وكاتبوواا ومترجموواا يووتقة الليووة الانكليةيووة وسلوويلاا مووة الليووة ال رنسووية و وويل العديوود مووة 

فوي الحكوموة حتو  ن لود أدوار وأنشوطة سياسوية وفقافيوة طوود المودة وجوودة المناصب في الدولة الادارية والوزارية كما كا

وكانت هذه الرسالة تسلط البوء عل  سيرته الشخصية والتعليمية والسياسية والحقافيوة فوي العوراو ت وتتكوون  1967عام 

حول تعليموه ت وسسوم عنوا الرسالة مة مقدمة وفلاث فصود وخاتمة يتناود ال صل الاود دراسوة حياتوه المبكورة ت نشووته ومرا

الو  دراسوته  ال صل الاود ال  مبححية ت الاود  ية نسبه ونشووته و عوم ملاموح  خصويته فوي حوية تطورو المبحوث الحواني

و حوث ال صول الحواني نشواطه السياسوي الووطني القوومي علو  مورحلتية حتو  عوام  1965والوظائف التي  ويلها حتو  عوام 

ومشواركته فوي التظواهرات التوي  1928 وباط  8رات تد زيوارة ال ورد مونود فوي وأ تملت عل  مشاركته في التظاه 1958

وموس ه مة حركوة  1941- 1934ودوره في توسيس جمعية الجواد العر ي  1930كانت تطالب  الاستقلاد وانهاء الانتداب 

 1958تمووز  14 والمرحلوة الحانيوة  ححوت فوي المودة موة فوورة 1956وموس ه مة العدوان الحلافي عل  مصور 1941مايس 

موة  عوم القبوايا  وموس وه 1963 وباط  8وموسعه مة انقلاب  1958تموز  14و ينت موس ه مة فورة  1966وحت  عام 

ت اما ال صل الحالث فقد تحودث عوة محمود ناصور وزيوراا و اححواا ومحاتوراا وتكوون موة أر عوة  1966-1964الوطنية ما  ية 

ومنجوةات الووزارة فوي  1964/حةيران/  17 –/كانون الحاني  31ية والتعليم مة مباحث تناود الاود إستيةاره لوزارة التر 

ومنجوةات  1966/آب/  6- 1965/أيلوود / 6عهده أما المبحث الحاني فقود تنواود محمود ناصور وزيوراا للحقافوة والار واد موة 

ت فوي حوية تبومة المبحوث  1990 – 1963الوزارة في  عهده وأستعرض المبحث الحالث معظوم ملل اتوه ومقالاتوه موا  وية 

 . 1967الرا ع ظروف س ره ال  الكويت في عام 
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                   This thesis is a historical study of Muhammad Nasser, who was one of the early figures in the 
development of education in Iraq. He was also a researcher, lecturer, writer and translater who mastered the 
English language and a little French. He held many positions in the state , 
Administrative and ministerial. He also had political and cultural roles and activities throughout his tenure in the 
government until 1967This thesis was to highlight his personal and educational role, political and cultural in Iraq 
The thesis consists of an introduction, three chapters and a conclusion. The first chapter deals with the study of the 
early life of Muhammad Nasser, his beginnings and the stages of his education. This chapter is divided into two 
sections, the first containing his origin, proportions, extras and some aspects of his personality. While the second 
topic dealt with the study of Mohammed Nasser Specialist and the functions he occupied in 1964 
The second chapter examined the activities of Muhammad Nasser national and national politician, in two stages, 
the first until 1958, including his participation in the demonstrations against the visit of the Al Ferd Mond in 
February 1928, as well as his participation in the demonstrations calling for independence 1930 and his role in the 
establishment of the AL-JAWAL AL-ARABI  Association 1934-1941 and his position of the May 1941 movement 
And his position on the tripartite aggression against Egypt 1956 and the second stage followed from the revolution 
of July 14, 1958 until 1966, and touched on the position of Mohammed Nasser from the revolution of July 14, 1958, 
as well as his position on the coup of February 8, 1963. Muhammad Nasser was an ambassador in the Soviet Union 
1964-1965 and his position on some national issues Between 1964-1966 
The third chapter about Mohammed Nasser, minister, researcher and lecturer, consisting of four questions, the first 
dealt with the receipt of the Ministry of Education from 31/1/1964 to 17/1/1964 and the achievements of the 
ministry in his reign. The second topic dealt with Mohammed Nasser Minister of Culture and Guidance from 19/6 / 
1965 until 6/8/1966 and the achievements of the ministry in the era of the third article reviewed the writings and 
articles of Muhammad Nasser, while the fourth section included his travel to Kuwait in 1967 
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